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 مستخلص

لخنوْت هسخٌّاث حطٌّش همشساث الخشبْت الإسلاهْت فِ ضٌء هعاّْش حجذّذ الخطاب الذّنِ عنوان البحث: 

 الخنٌس الذّنِ لذٍ طلبت الوشدلت الزانٌّت بوولكت البذشّن.

حذذّدث هشكلت البذذ فِ ضشًسة حضوْن همشساث الخشبْت الإسلاهْت الذالْت لوعاّْش مشكلة البحث: 

ٌّس الذّنِ لذٍ طلبت الوشدلت الزانٌّت فِ هولكت البذشّن.  ًهؤششاث حجذّذ الخطاب الذّنِ لخذمْك الخن

حنوْت هسخٌّاث الخنٌس الذّنِ لذٍ طلبت الوسخٌٍ الزالذ الزانٌُ فِ هولكت البذشّن، البحث:  هدف

 ًلخذمْك ىذف البذذ، أعذّ البادذ ها ّأحِ:

 ـ لائوت هعاّْش حجذّذ الخطاب الذّنِ ًهؤششاحو لطلبت الوسخٌٍ الزالذ الزانٌُ.1

ٌّس الذّنِ لذٍ طلبت الوسخٌٍ الزالذ الزانٌُـ 2  ، ًالخأكذ هن رباحو ًصذلو.همْاس الخن

ـ اخخباس لبلِ للبشناهج الخطبْمِ الزُ حنّ حذسّسو، ًهن رن اخخباس بعذُ للخأكّذ هن أرش البشناهج فِ حنوْت 3

ٌّس الذّنِ لذٍ طلبت الوسخٌٍ الزالذ الزانٌُ.  هسخٌّاث الخن

 ـ بشناهج حجذّذ الخطاب الذّنِ.4

 ـ دلْل الوعلن لخنفْز البشناهج.5

 البادذ الإجشاءاث آحْت:ًلذ احبع 

  لام بوشاجعت البذٌد ًالذساساث ًالكخاباث ًالوؤحوشاث ًالنذًاث الوشحبطت بخجذّذ الخطاب

ٌّس الذّنِ.  الذّنِ ًالخن

 .ٌّس الذّنِ فِ هولكت البذشّن  حعشَف إلَ آساء الويخوْن بخجذّذ الخطاب الذّنِ ًالخن

 ٌّت فِ هولكت البذشّن.حخبَع أىذاف الخشبْت الإسلاهْت بالوشدلت الزان 

  لام بخذلْل الوسالاث الوشخشكت لومشساث الخشبْت الإسلاهْت بالوشدلت الزانٌّت فِ هولكت البذشّن

 فِ ضٌء الوعاّْش ًالوؤششاث السابمت ًهشاعاة ها ّأحِ:

 ـ بناء اسخواسة حذلْل الوذخٌٍ لأىذاف الخشبْت الإسلاهْت ًالوذخٌٍ الذّنِ.

الوعاّْش ًالوؤششاث فِ همشساث الخشبْت الإسلاهْت بالوسخٌٍ الزالذ الزانٌُ ـ حذذّذ هذٍ حٌافش ىزه 

 بوولكت البذشّن.

ـ دذَد أسس بناء حصٌس همخشح فِ ضٌء كل ها سبك لخطٌّش حلك الومشساث الذساسْت فِ الوشدلت 6

دلت الزانٌّت فِ ـ أعذَ حصٌسًا همخشدًا للوسالاث الوشخشكت لومشساث الخشبْت الإسلاهْت بالوش7الزانٌّت. 

هولكت البذشّن فِ ضٌء الأسس السابمت ًنخائج حذلْل الوسالاث ًحمسْوو إلَ ًدذاث ًدسًس، بعذ الخأكذ 

 هن صذلو.

 ـ أعذَ أدًاث البذذ، ًشولج:8

 أـ اخخباسًا حذصْلًْا فِ هسخٌّاث الخنٌس الذّنِ ًالخأكذ هن صذلو ًرباحو.

ٌّس الذّنِ الصذْخ لطلبت الوسخٌٍ الزالذ الزانٌُ فِ هولكت البذشّن، ًالخأكذ هن صذلو  ب ـ همْاسًا للخن

 ًرباحو.

 ـ اخخْاس هجوٌعت البذذ هن طلبت حٌدْذ الوساساث فِ الوذاسس الذكٌهْت ًالخاصت بوولكت البذشّن.9

 ـ حطبْك الاخخباس ًالومْاس لبل حذسّس الٌدذاث ًبعذىا علَ هجوٌعت البذذ.11

 الكوْت ًهنالشخيا ًحفسْشىا ًحمذّن الخٌصْاث ًالومخشداث.ـ الخٌصّل إلَ النخائج 11
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 نتائج البحث:

 بعذ حطبْك الأدًاث ًحذسّس البشناهج، حٌصل البذذ إلَ آحِ:

بْن هخٌسط دسجاث هجوٌعت البذذ فِ الخطبْمْن  1ً   05ـ ًجٌد فشق رً دلالت إدصائْت عنذ هسخ1ٌٍ

 المبلِ ًالبعذُ لاخخباس حجذّذ الخطاب الذّنِ ككل لصالخ الخطبْك البعذُ.

بْن هخٌسط دسجاث هجوٌعت البذذ فِ الخطبْمْن  1ً   05ـ ٌّجذ فشق رً دلالت إدصائْت عنذ هسخ2ٌٍ

ٌّس الذّنِ ككل لصالخ الخطب  ْك البعذُ.المبلِ ًالبعذُ لومْاس الخن

ٌّس الذّنِ لذٍ طلبت الوسالاث الوشخشكت ـ 3 حٌجذ علالت اسحباطْت هٌجبت بْن حجذّذ الخطاب الذّنِ ًالخن

 بالوشدلت الزانٌّت فِ هولكت البذشّن. 312، دّن 5لومشس الخشبْت الإسلاهْت 
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Abstract 

Research Title: Development of Islamic Education Courses in the Light of the 

Criteria for Renewal of Religious Discourse to develop Levels of Religious 

Enlightenment among Secondary School Students in the Kingdom of Bahrain. 

Research problem: The problem of research was identified in the need to 

include the current curricula of Islamic education standards and indicators of 

renewal of religious discourse to achieve religious enlightenment among high 

school students in the Kingdom of Bahrain. 

The aim of the research: To develop levels of religious enlightenment among 

students of the third level secondary in the Kingdom of Bahrain, and to achieve 

the goal of the research, the researcher prepared the following: 

1- List of criteria and indicators for the renewal of the religious discourse of 

third-level secondary students. 

2 - The religious enlightenment standard among the students of the third level 

secondary, and ensure its stability and honesty. 

3- A pre-test of the applied program that was taught, and then a post-test to 

ascertain the impact of the program on the development of religious 

enlightenment levels among secondary students. 

Religious Renewal Program. 

- Teacher's Guide to Program Implementation. 

The researcher has followed the following procedures: 

• He has reviewed researchs, studies, writings, conferences and seminars related 

to the renewal of religious discourse and religious enlightenment. 

• Knowing the views of those interested in renewing religious discourse and 

religious enlightenment in the Kingdom of Bahrain. 

• Following the objectives of Islamic education in the secondary stage in the 

Kingdom of Bahrain. 

• He analyzed the joint courses of Islamic education courses in the secondary 

stage in the Kingdom of Bahrain in the light of the previous criteria and 

indicators whilw taking into account the following: 

-Building a content analysis form for the objectives of Islamic education and 

religious content. 

-To determine the availability of these criteria and indicators in Islamic 

education courses at the secondary level in the Kingdom of Bahrain. 
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6- Defining the foundations for building a proposed concept in the light of all 

the above to develop those courses in the secondary stage.  

7 - A proposed scenario for the joint courses of Islamic education courses in the 

secondary stage in the Kingdom of Bahrain in light of the previous foundations 

and the results of the analysis of the courses and its division into units and 

lessons, after verifying its veracity. 

8 Preparing the search tools, including: 

A test of achievement in the levels of religious enlightenment and ensuring its 

sincerity and stability. 

a measure of the correct religious enlightenment of third-level secondary 

students in the Kingdom of Bahrain, and to ensure its sincerity and stability. 

9 - Selection of the research group of students for uniting the paths in public and 

private schools in the Kingdom of Bahrain. 

10 Application of the test and measurement before and after teaching modules 

to the research group. 

11 Reaching, discussing and interpreting the quantitative results and making 

recommendations and proposals. 

Research results: 

After applying the tools and teaching the program, the research reached 

the following: 

1-There is a statically significant difference on score 0.05 and the average 

degrees of the research group in the before application to test the renewal of 

religious discourse as a whole for the sake of the after application 

2--There is a statically significant difference on score 0.05 and the average 

degrees of the research group in the before and after application to test the 

renewal of religious discourse as a whole for the sake of the after application 

3- There is a positive correlational relationship between the renewal of religious 

discourse for the students of common curricula of Islamic religion syllabus 5-

relgion 302 in the secondary stage in the kingdom of Bahrein. 
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